
Ne bízzuk a román településvezetők jóindulatára
nyelvhasználati jogainkat!
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Tekintettel arra, hogy az új román közigazgatási törvénykönyv már megjárta a szenátust, és a
parlamenti ülésszak végéig jó esély mutatkozik arra, hogy a képviselőház is elfogadja azt, az Erdélyi
Magyar Néppárt arra kéri az RMDSZ képviselőit, hogy ne tegyenek le a 20%-os nyelvhasználati
küszöb csökkentéséről, valamint tegyék kötelezővé a magyar lakosság számarányának megfelelő,
magyar nyelvet beszélő, önkormányzati dolgozók alkalmazását.

Ismerve  a  román  döntéshozók  gyakorta  felerősödő  magyarellenességét  –  melyet  az  idei,
centenáriumi,  évben  jócskán  tapasztalhattunk  –  meggyőződésünk,  hogy  nem  szabad  a
településvezetők  jóindulatára  bízni  a  magyar  nyelv  intézményes  használatának  biztosítását,
valamint a többnyelvű feliratok kihelyezését. Épp ezért tévesnek tartjuk az RMDSZ azon érvelését,
hogy az új közigazgatási törvény immár nem akadályozza a 20% alatti magyar közösségek számára
a szabad nyelvhasználatot a közigazgatásban, valamint a többnyelvű feliratok kihelyezését, ezért
nem is  szükséges  a  10%-os  küszöb  elérése.  Meggyőződésünk,  hogy  törvényi  garanciára  van
szükség ahhoz, hogy a valós többnyelvűség létrejöjjön, ezért kiemelten fontos, hogy a törvény
meghatározza  a  mulasztás  esetén  kiróható  szankciókat,  valamint  a  többnyelvűség  kötelezővé
tételekor ne csak a közösség százalékos arányát, hanem konkrét lélekszámát is vegyék figyelembe.

Ugyanígy  kiemelten  fontosnak  tartjuk,  hogy  az  önkormányzatokban  a  magyar  közösség
számarányának  megfelelően  alkalmazzanak  magyar  nyelven  is  beszélő  dolgozókat,  az
alkalmazásnál  vegyék  figyelembe  ezen  szempontot,  az  állampolgárok  számára  elérhető
formanyomtatványokat  pedig  kétnyelvűsíteni  kell,  hogy azok –  a  csak magyar  nyelvű űrlapok
esetében felmerülő fordítási folyamatok során – ne akadjanak el a román bürokrácia útvesztőjében,



s úgy az ügyfél, mint az ügyintéző egyaránt megértse a nyomtatványon szereplő információkat.

Végezetül  arra  kérjük  a  Nemzeti  Kisebbségkutató  Intézetet,  hogy  juttassák  el  az  érintett
önkormányzatokhoz a kétnyelvű formanyomtatványokat, s ajánlják azokat használatra.

Soós Sándor,

az Erdélyi Magyar Néppárt országos alelnöke
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